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گفت و گو

پرونده

مهری رنجبر
خبر نگار

 دوومیدانی برای المپیک 2024 پاریس سنت شـــکنی 
کـــرد. بـــا دو ســـهمیه ســـرعتی اش. دو ســـهمیه 100 
متـــر فرزانه فصیحی و حســـن تفتیان. گل ســـر ســـبد 
رقابت هـــای دوومیدانی المپیـــک. در حالی که پرتاب 
دیســـک یکی از ســـهمیه های اصلی دوومیدانی ایران 
در المپیک بود و حتی ایران در دو المپیک 2008 پکن 

و 2016 ریو دو پرتابگر دیســـک داشـــت. این بار خبری 
از ســـهمیه پرتـــاب نبـــود. شـــاید اوج کار دوومیدانی 
ایـــران در المپیـــک 2012 لنـــدن بود که 10 ســـهمیه در 
مـــواد پرتاب دیســـک، پرتاب چکش، وزنـــه، 400، 800، 
100 و 110 متـــر بـــا مانـــع، پرش طـــول و به دســـت آمد. 
همانجا بود که احســـان حـــدادی تاریـــخ دوومیدانی 
ایـــران را با مـــدال نقـــره اش از نو، نوشـــت. مدالی که 
دیگر تکـــرار نشـــد، هرچند بـــرای المپیـــک 2016 ریو 
هم 10 ســـهمیه گرفت، اما خبری از مدال نشـــد و بعد 
از آن افـــت دوومیدانـــی ایـــران با تعداد ســـهمیه های 
4 تایـــی و 2 تایـــی در المپیک توکیو و پاریس بیشـــتر 
تـــوی ذوق زد. المپیـــک پاریـــس، هت تریـــک حضـــور 
حســـن تفتیان اســـت. او این روزها در پاریس تمرین 

می کنـــد، به امیـــد نتیجه ای خـــوب. فرزانـــه فصیحی 
که خیلی ها ســـهمیه یونیورســـالیتی المپیک توکیو را 
بـــرای او نمی دانســـتند و انتقاد زیادی بـــه کمیته ملی 
المپیک کردند، بـــرای دومین بـــار از رنکینگ جهانی 
ســـهمیه گرفت. او کـــه بعد از قهرمانی آســـیای داخل 
ســـالن، در رنکینـــگ آســـیا نفر اول ســـرعتی ها شـــد، 
بدش نمی آیـــد در المپیک هـــم رکورد اولیـــن را ثبت 

کنـــد. نتیجه ای کـــه مردم را شـــاد کند.

برنامه مسابقات 100 متر
12 مرداد؛ دور مقدماتی زنان 

13 مرداد؛ دور مقدماتی مردان

دو و میدانی در اندیشه خلق شگفتی

این  المپیکی،  متر   100 دونده  تفتیان،  حسن 
روزها با خیال راحت در پاریس تمرین می کند؛ 
جایی که قرار است 20 روز دیگر بزرگترین رویداد 
ورزشی افتتاح شود. برای هت تریک دویدن کنار 
غول های سرعت دنیا. رکورددار 100 متر ایران 
می خواهد در پاریس بهترین نتیجه را بگیرد. 
قبلی  المپیک های  مثل  هم  بار  این  هرچند 

چالش نبود مربی اش را دارد.
 

 از اردوی پاریس راضی هستی؟ تمرین در 
پاریس شهر میزبان المپیک چقدر به تو 

کمک کرده؟
اردوی پاریس خیلی خوب بود. من به خاطر اینکه 
پاریس  شهر  در  و  می آیم  فرانسه  به  سال هاست 
تمرین کرده ام و از قبل می دانستم پاریس میزبان 
المپیک است، برایم حس و انگیزه خوبی بود. از 
این بابت خیلی خوشحالم و شاید یکی از راحت ترین 

المپیک هایی است که من شرکت می کنم.
دویدن در المپیک را از ریو تجربه کردی، 
تجربه خوبی بود، اما کرونا اجازه نداد در 
توکیو بهتر کار کنی و خیلی ها به تو انتقاد 

داشتند. برای المپیک پاریس چه برنامه ای 
داری؟

خـــودم هم به این موضوع فکر کـــرده ام که من در 
ریـــو خیلی جوان و باانگیـــزه و نترس بودم و حتی 
ادعای رقابت با یوســـین بولت را داشتم؛ عملکرد 
خوبی هم داشـــتم بـــا صعـــود بـــه نیمه نهایی 100 
متـــر المپیک ریـــو و بعد هـــم المپیـــک توکیو که 

یکسال قبل از آن ســـهمیه گرفته بودم اما شیوع 
کرونا المپیک را یکســـال عقـــب انداخت و من با 
بدشانســـی تمام 20 روز قبـــل از المپیک به کرونا 
مبتلا شـــدم و روزهای خیلی ســـختی را پشت سر 
گذاشـــتم و آخرین روز تستم منفی شد و به توکیو 
پرواز کردم. آنجا هم با شـــرایط ســـختی که بود با 
یک صـــدم یا دوصدم ثانیه بـــه نیمه نهایی نرفتم و 
خیلی غصه خوردم و افســـوس. امـــا واقعاً پاریس 
همیشـــه برایـــم خوشـــایند بـــوده و امیـــدوارم در 
المپیک پاریـــس هم نتیجه ای که متصور هســـتم 
را بگیـــرم. در واقـــع با برنامه ریزی در ســـه مرحله 
100 متر بدوم. هرچند کار خیلی  ســـختی اســـت و 
همه رقبا جدی هســـتند ولی من هـــم با تمریناتی 

که داشـــتم، خیلی امیدوارم.
با هت تریک حضور در المپیک یکی از 

باتجربه های کاروان ایران به حساب 
می آیی؛ هت تریک برای نتیجه بهتر مهم 

است؟
این  نشانه  می تواند  المپیک  در  هت تریک 
باشد که ورزشکار سال ها آمادگی اش را در 
جهان و المپیک نگه داشته و من خیلی 
از این موضوع خوشحالم. این قصه 
اول از همه لطف خداست و بعد هم 
کمک دوستانی که این سال ها کنارم 
بودند و تلاش، نظم و پشتکار خودم و 
فداکاری هایی که کردم برای رسیدن به 
هدف؛ شاخص هایی که می توانی با آن 
در اوج بمانی و من از این بابت خیلی 
خوشحالم. تجربه خیلی خوبی است 
المپیک  در  به موفقیت  که می تواند 
کمک کند و شرایط بهتری در المپیک 

پاریس داشته باشم.
قبل از المپیک به تهران برمی گردی 

یا در پاریس می مانی و از آنجا وارد 
دهکده می شوی؟

من دیگر به تهران نمی آیم و از همین جا 
به دهکده بازی ها می روم.

 چه نتیجه ای بهترین نتیجه برای 
حسن تفتیان در المپیک است؟

همیشه سعی می کنم بهترین باشم برای 
خودم. با خودم و ثانیه ها رقابت کنم نه 
با هیچ کسی. واقعاً به رقبایم هیچ توجهی 
نمی کنم. با اینکه شاید در رنکینگ جهانی 
بین بهترین ها باشم و المپیکی شدم اما 
اختلاف بین من و دونده های بالاتر و پایین تر 
شاید یک صدم ثانیه باشد. رقابت نزدیکی بین 
دونده های 100 متر هست که صدم های ثانیه 
و حتی هزارم ثانیه تعیین کننده است. چیزی 
که برای من مهم است تمرکز روی تمرینات و 
تکنیکم است و اینکه با دوی خوب به مراحل 

بعدی صعود کنم.
  مشکل نبود مربی ات در المپیک حل شد؟

حل  المپیک  برای  مربی ام  مشکل  متأسفانه 
پاریس  المپیک  به  مختص  تنها  البته  نشده. 
نیست، سال هاست حتی در بازی های آسیایی و 
المپیک قبلی هم این شکایت را داشتم که مربیان 
باشند. حضور مربی  تیم  باید همراه  تخصصی 
تخصصی برای ورزشکار خیلی مهم و تعیین کننده 
است. امیدوارم در روزهای مانده با آمدن احسان 
حدادی این مشکل حل شود و من در مسابقه 

بدون مربی نمانم.
 برنامه تدارکاتی تو برای المپیک پاریس 

چه فرقی با دو دوره قبلی داشت، هم از نظر 
کیفیت و هم کمیت؛ بهتر بود یا بدتر، چرا؟

سخت  خیلی  نی  ا مید و و د یط  شرا نه  سفا متأ
5 بار تغییر ریاست  بود. ما یکسال قبل تقریباً 
و بی ثباتی  را داشتیم  و سرپرستی فدراسیون 
مدیریت فدراسیون خیلی به دوومیدانی و بچه ها 
سهمیه  تنها  و  تک  من  بگویم  شاید  زد.  لطمه 
100متر مردان را گرفتم چرا که من یکسال و نیم 
در جامائیکا بودم و پروسه کسب سهمیه یکسال 
و نیم طول کشید؛ برای امروز، دیروز و یک ماه 
قهرمانی  در  که  نتایجی  بلکه  نیست،  دوماه  و 
آسیا و بازی های آسیایی گرفتم و ثبات رکوردی و 
رکوردهای خوبم باعث شد تا امتیازات لازم را برای 
حضور در المپیک بگیرم. برای سهمیه از رنکینگ 
جهانی، هم مقام مهم است و هم رکوردی که ثبت 
می شود. در واقع میانگین امتیاز مقام و امتیاز 

رکورد ثبت شده برای رنکینگ لحاظ می شود.
  امسال دوومیدانی ایران فقط دو دونده 100 

متر در المپیک پاریس دارد. این کار را برای 
تو و فصیحی سخت تر می کند؟

سهمیه  بابت  فصیحی  به  می گویم  تبریک  من 
ارزشمند المپیک. واقعاً باعث افتخار است که 
یعنی گل سرسبد  100 متر  ایرانی سهمیه  بانوی 
مسابقات المپیک را گرفته است. کار ارزشمندی 
انجام داده است. امیدوارم بزرگی کار درک شود.

  تصاحب تنها دو سهمیه المپیک از سوی 
ایران را چطور ارزیابی می کنی؟ این 

نشان دهنده افت دوومیدانی ایران است؟
بی ثباتی  و  مدیریت  تغییر  بد  شرایط  همه  با 
مدیریت، نبود اردو و تیم ملی قوی و... متأسفانه 
دوومیدانی ما خیلی افت کرده است. من و فرزانه 
خودمان  تلاش  و  برنامه ریزی  با  تنها  فصیحی 
نتخاب  ا  ، ویزا گرفتن  حتی   . گرفتیم سهمیه 
و  داده ام  انجام  تنها  و  تک  را  مربی  و  مسابقه 
سهمیه گرفته و خوشحالم چرا که نماینده ایران 
در المپیک هستم. اما حالا که احسان حدادی 
شاخص ترین ورزشکار دوومیدانی رئیس شده، 
و  خوب  اتفاقات  شاهد  روز  به  روز  امیدوارم 
روزهای بهتر و به اوج رسیدن دوومیدانی باشیم؛ 
روزی که دوومیدانی جایگاهش را در ورزش ایران 

گرفته باشد.

دوباره رویایش رنگ واقعیت گرفت. این بار نه 
با سهمیه یونیورسالیتی که با تلاش خودش. 
وعده ای که خودش به خودش داده بود. حرف 
از فرزانه فصیحی دونده 100 متر ایران است. او 
که سختی های زیادی را به جانش خرید تا ثابت 
کند، حضورش در المپیک توکیو هم اتفاقی 
نبود. دختر باد این بار می خواهد درالمپیک 

پاریس از مسابقه اش لذت ببرد و بس.

 امسال برای تو یک جور خاصی است. 
چرا که به عنوان نفر اول رنکینگ دو 100 

متر آسیا هستی و سهمیه المپیک هم 
گرفته ای.

هر سال برای من یک جور خاص بوده است. 
یعنی نمی توانم بگویم کدام سال بهترین بوده، 
چون خدا را شکرآنقدر هر سال اتفاقات خوب 
برایم رخ داده و هر سال آنقدر افتخارات برایم 
رقم خورده که هیچ کدام از سال ها مثل هم 
نیستند. به خاطر همین من همه را دوست دارم 
و نمی توانم بگویم امسال یک جوری دیگه است. 
امسال هم قشنگی های خاص خودش را دارد و 
نفر اول صد متر آسیا خیلی بزرگ بود که خدا را 

شکر برایم این اتفاق افتاد.
 نفر اول رنکینگ آسیا بودن، برای المپیک 

وضعیت تو را تغییر می دهد؟ راحت تر 
بگویم، کارت را سخت تر کرده است؟

با خودش  هر دستاوردی یکسری مسئولیت 
دارد. اما المپیک کلاً بحثش جداست. همان 
طور که می دانید دستاورد بزرگ المپیک این بود 
که سهمیه را خودم گرفتم. من در توکیو برای 
اولین بار به المپیک رسیدم و پاریس المپیک 
دومم است ولی المپیک کلاً فرق می کند. به 

نظر من باید شخص حقیقت را 
در نظر بگیرد و واقع گرا باشد.

  شما تا الان خیلی از 
اولین ها را به اسم 

خودت زده ای، به نظرت 
در المپیک پاریس هم 

اول بودن را به اسم 
خودت ثبت می کنی؟

من  بله  سختی!  سؤال  چه 
نام  به  را  اولین ها  از  خیلی 
خودم زده ام، می توانم بگویم 
خیلی از اولین ها را! من کارم 
این است که همه تلاشم را 

بکنم، میدان المپیک میدان 
بزرگی است. واقعیتش دوست 

دارم یک کار خیلی خوب انجام 
دهم و دوست دارم کاری کنم 

بیایند،  وجد  به  مردم  که 
امیدوار  و  بگیرند  انگیزه 
شوند. با توکل به خدا، واقعاً 

همه تلاش و سعی ام را خواهم کرد. من به همه 
مردم قول می دهم.

 این روزها برای تو چطور می گذرد؟
این روزها، روزهایی است که پر از مسابقه است، 
پر از تمرین و تمرکز. به جز تمرین و استراحت، 
یک سری کارهای روانشناسی که برای خودم 
انجام می دهم و ریکاوری می کنم چیز دیگری 
موقع  می کنم  سعی  که  البته  ندارد.  وجود 
ریکاوری از استراحتم لذت ببرم، پیاده روی کنم، 
معمولاً به طبیعت و جاهایی می روم که مردم را 
ببینم، چون خیلی انرژی خوب می گیرم. این 
روزها، روزهای سختی است اما سعی می کنم 

از آن لذت ببرم.
 ظاهراً در حال قدم زدن روی ریل 

اهدافت هستی؟
المپیک  به  رسیدن  که  است  این  واقعیتش 
آنقدر باید هدفمند باشد، آنقدر از خودگذشتی 
خیلی  می کنند  فکر  خیلی ها  که  می خواهد 
راحت است. به خاطر اینکه من همه کارها را 
آنقدر آسان نشان دادم که راحت می توان انجام 
داد، خیلی ها فکر می کردند که چقدر راحت 
است. ولی اصلاً اینطوری نیست، رسیدن به 
یک هدف بزرگ برنامه ریزی و از خودگذشتگی 
می خواهد، چه مالی و چه جسمی، از هر بعدی 
که نگاه کنید. نزدیک 5 سال است که دور از 
خانه و خانواده ام و دوستانم هستم و مدام 
فشارهای  حال  هر  به  و  دارم  سخت  تمرین 
هزینه اش  و  می کنم  تحمل  را  زیادی  روحی 
المپیک رفتن و هدف های بزرگ  هم بماند. 
داشتن و اینکه بخواهی به آن برسی، خیلی از 
خودگذشتگی می خواهد و واقعاً راحت نیست. 
اگر فرزانه فصیحی نشان داد که می توان راحت 
به هدف رسید، پشت صحنه اش خیلی اتفاقات 

مختلفی بود که به نظرم شاید خیلی ها آن را 
ندیده اند و فکر کردند چه راحت، ولی راحت 
نبود. المپیک رویایم بود که به آن رسیدم نه 
یکبار بلکه دو بار. المپیک قبلی من با سهمیه 
یونیورسالیتی رفتم، سهمیه ای که کمیته ملی 
که  موقعی  همان  ولی  داد.  من  به  المپیک 
سهمیه کمیته ملی المپیک را گرفتم با خودم 
المپیک بعدی خودم  عهد بستم و گفتم که 
سهمیه می گیرم. خدا را شکر این اتفاق افتاد 
و قولی که به خودم دادم را عملی کردم. از این 
بابت به خاطر این المپیک خیلی خوشحالم و با 
سهمیه ای که خودم گرفته ام می روم. دوباره به 
رویای همیشگی ام می رسم و نمی توانم جمله ای 
در وصفش بگویم. می خواهم در آنجا از لحظه 
لحظه ای که می گذرانم، از وقتی که پایم را در 
پیست می گذارم، از استارتی که می زنم و از هر 
چیز آن لذت ببرم؛ چون برایش زحمت کشیدم 
و کمترین حقم این باشد از این همه سالی که 
و  کنم  را  کیفش  المپیک  در  کشیدم  زحمت 

لذتش را ببرم.
 تجربه المپیک توکیو چقدر برای نتیجه 

بهتر در پاریس به تو کمک می کند؟
فکر می کنم که قطعاً کمک کننده باشد، به خاطر 
اینکه من یک دور المپیک را تجربه کردم و فکر 
می کنم این بار با حواس جمعی و تمرکز بهتری 
بتوانم در المپیک حاضر شوم. به این دلیل که 
خدا را شکر چند مسابقه خیلی مهم و بزرگ 
را در قهرمانی های جهان دوباره تجربه کردم. 
فکر می کنم المپیک توکیو، در فضا بودم و روی 
زمین نبودم و فکر می کنم برای پاریس با اینکه 
هیجانش خیلی بالاست بتوانم کمی خودم را 

روی زمین نگهدارم.

تفتیان: تفتیان: 
به رقبایم به رقبایم 
توجهی توجهی 
ندارمندارم

فصیحی: فصیحی: 
می خواهم می خواهم 
از مسابقه ام از مسابقه ام 
لذت ببرملذت ببرم

شرایط دوومیدانی 
خیلی سخت بود

قول می دهم مردم 
را به وجد بیاورم

فصیحی یکی از 
بهترین های سرعت

فرزانه فصیحی یک دونده از 
خودگذشته و با ثبات است. 

او در المپیک پاریس در ماده 
100 متر می دود که افتخار 

بزرگی برای هر مربی است 
که حاصل وقت و تمریناتی 
که با ورزشکارش داشته به 

بالاترین نقطه ورزشی رسیده 
است. فصیحی که به دلیل 

سرعت انفجاری، شتاب اولیه 
باورنکردنی و عزم همیشگی اش 

ح است، به  در سطح دنیا مطر
طور مداوم مرزهای عملکرد 

خودش را جابه جا کرده و این 
ویژگی های اخلاقی و فنی باعث 
شده تا او به یکی از بهترین های 

دو سرعت شهرت پیدا کند. او 
2 بار قهرمان ۶0 متر آسیا و 1 

بار نایب قهرمان 100 متر آسیا 
شده است و در مسابقات بسیار 

سطح بالایی مثل المپیک و 
قهرمانی جهان جواز حضور در 
المپیک 2024 را گرفته که این 

اتفاقات از فرزانه به عنوان یک 
ورزشکار پرافتخار و به یادماندنی 

ساخته است. رژیم تمرینی و 
غذایی سفت و سخت و تعهد 

او به برتری، از فرزانه یک رقیب 
با کیفیت در رقابت ها و یک 

الگوی الهام بخش برای همه 
ورزشکاران جوان جهان ساخته 

است.

یادداشت شفاهی

استنوی بورلیچ
 مربی دونده های سرعتی  

تیم ملی صربستان

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از

 

 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 

شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار 

میزبان بزرگترین رویداد ورزشی دنیا شده است. در واقع با 

برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 

المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت 

از المپیک های قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن 

پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح 

برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار برخلاف دوره های 

قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعلاً 40 سهمیه گرفته که

 

 9 سهمیه برای زنان و 25 سهمیه برای مردان است. 20 روز مانده تا افتتاح 

بازی ها هنوز سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های شنا و 

دوومیدانی شانس سهمیه دارند. روزنامه ایران ورزشی این روزها 

برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای 

مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز 

تقدیم نگاه تان می شود.

پرونده ویژه 

المپیک پاریس

2024


